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بیش از یک ماه از مراسم تحلیف و از زمانی که سید ابراهیم 
رئیسی رسمی و قانونی کلید پاستور را تحویل گرفت می گذرد. 
وزرا هم یک به یک وارد دفاترشــان در وزارتخانه ها شــدند و 
کرســی های هیات دولت یکی پس از دیگری تکمیل شــد. 
خارج از پاستور اما وضعیت مردم به لحاظ سلامت و معیشت 
با بحران های جدی رو به رو ست. یک طرف اپیدمی کووید ۱۹ و 
عدم کنترل آن و معضلات واکسیناسیون و یک سو مشکلات 
جدی معیشتی باعث شده که مردم بحران های جدی را تجربه 
کنند. حالا گوی و میدان در اختیار سیدابراهیم رئیسی و هیات 
همراهش است که در چند ســال گذشته در گروه منتقدان 
دولت وقت قرار داشتند. با محمد جواد حق شناس، عضو سابق 
شــورای شــهر تهران، عضو حزب اعتماد ملی و استاد علوم 
سیاســی در مورد بحران های پیش روی دولت، رابطه مردم و 

کارگزاران حاکمیت و ... گفت و گو کرده ایم.
 بیش از یک ماه از تحلیف ســید ابراهیم رئیسی 
می گذرد. کابینه هم از چنــدی پیش کار خود را آغاز 
کرده اســت. در ابتدا بفرمایید که به نظر شما دولت 
سیزدهم در همین آغاز به کار با چه بحران های احتمالی 

مواجه خواهد بود؟
من فکر می کنم هنوز زمان مناسبی برای ارزیابی عملکرد 
دولت نیســت. باید کمی صبــر کرد و زمــان داد تا کابینه و 
رئیس جمهوری بتواند با مسائل و مشکلاتی که پیش رو دارد 
مواجه شــود و از طرف دیگر باید در مســیر تحقق وعده ها و 
قول هایی که در برنامه های انتخاباتی و مناظرات مطرح کرده اند 
و ثبت و ضبط شده اســت، قــرار گیرند. طبیعتا مردم منتظر 
هســتند تا ببینند آقای رئیسی و تیمی که به عنوان کابینه با 
ایشان همراه هستند، چقدر در مسیر تحقق وعده های مطرح 
شــده گام بر می دارند و چه بخشی از آن را اجرایی می کنند. 
بعد از آن می توان تحلیل و بررســی کــرد. من فکر می کنم 
حداقل باید یک دوره ۱۰۰ روزه را بگذرانیم. هم به لحاظ علم 
مدیریتی زمان مناسبی است و هم ۱۰۰ روز اول هر دولت به 
عنوان یکی از کلیدی ترین دوره های مدیریتی روسای جمهوری 
و نخست وزیرانی که سر کار آمده اند، در نظر گرفته می شود. 
امیــدوارم تا پایــان آبان که بیــش از ۱۰۰ روز از آغاز دولت 
می گذرد، شاهد این باشیم که دولت سیزدهم به وعده هایی که 
مطرح کرده، عمل کند. مسائلی چون سلامت، واکسیناسیون 
و کنترل اپیدمی کرونا از یک سو، سیاست خارجی، تحریم ها، 
برجام و ...از جمله مسائل مهم روز هستند که باید دید دولت 
در ۱۰۰ روز آینــده برای هر کدام از این ها چه گامی برخواهد 

داشت.
 البته ســوال من ناظر بر بحران های مشخص پیش 
روی دولت اســت که قرار است به قول شما تا ۱۰۰ روز 
آینده در راســتای حل و فصل آنها گام های جدی و 
اساســی بردارد و بعد می توان عملکرد آن را تحلیل و 

بررسی کرد.
همان طور که اشاره کردم، مهم ترین مساله پیش روی دولت 
سلامت مردم است. متاسفانه در یک ماه اول به طور متوسط 
و روزانه و بر اســاس آمار رســمی، درگذشتگان بر اثر ابتلا به 
کووید۱۹ معادل سقوط ۳ هواپیما در روز بوده  است. اگر یک 
هواپیما در یک ســال ساقط شــود، حتما شاهد واکنش های 
متعدد و بازتاب خبری بسیاری خواهیم بود. آمار رسمی مرگ 
و میر در این مدت به طور متوســط و روزانه معادل ســقوط 
حدود ۳ هوایپما در روز است. به تایید مسوولان ذی ربط البته 
آمار واقعی بین ۲.۵ تا ۳ برابر است. نمی توان به راحتی از کنار 

این موضوع گذشــت و بی تفاوت بود. دولت باید در خصوص 
واکسیناسیون و کنترل این اپیدمی اقدامات لازم را انجام داده 
و پاســخ مناسبی به درخواست های مردم بدهد. علاوه بر این 
مساله تحریم ها بسیار اهمیت دارد که به نوعی با زندگی کل 
جامعه گره خورده اســت. باید فکری به حال معیشت مردم 
شود. بخش بزرگی از جامعه زیر خط فقر قرار دارند. بر اساس 
آماری که از سوی مسوولان در حوزه اقتصادی و البته در حوزه 
اجتماعی و آسیب های اجتماعی منتشر می شود، شاهد شرایط 
خوبی نیستیم. آمارها نگران کننده است. تقریبا در ۱۵ سال 
گذشــته بخش عمده ای از طبقه متوسط جامعه از بین رفته 
و تبدیل به اقشــار و طبقه آسیب پذیر تبدیل شده اند. بخش 
بزرگــی از جامعه زیر خط فقــر زندگی می کنند. این معضل 
هم بسیار جدی اســت. مساله دیگری که دولت با آن مواجه 
خواهد بود فساد سیستماتیک است. این فساد سیستماتیک 
عمــلا دولتمردان و ســازمان بروکراتیکی که باید در خدمت 
جامعه باشــد را تبدیل کرده است به سازوکاری که به صورت 
سیستماتیک تولید فساد، نارضایتی و ناکارآمدی می کند. در 
این خصوص اگر راهکاری اندیشــیده نشــود، دولت و قبل از 
همه اعضای کابینه و رئیس جمهوری در این چرخه فســاد و 
ناکارآمدی بلعیده خواهند شد و موجب اضمحلال خودشان 
هم خواهد شــد. این مسائل همه از اولویت هایی ست که باید 
دولــت جدید به آن توجه کرده و در مورد آن تصمیم گیری و 

تصمیم سازی کند. 
 بــه نظر می رســد بحران های امــروز جامعه که 
ذکــر کردید، بحران های حاکمیتی اســت و نیازمند 
تصمیم گیری های کلان. با توجه به یکدســتی که در 
قوا و نهادهای مختلف حاکمیتی شاهد هستیم، چقدر 
می توان با اتکا به این یک دستی به اتخاذ تصمیم  و گذر 
از این بحران ها امیــدوار بود؟ چقدر نگاه حاکم در قوا 
و نهادهای یک دست می تواند ما را از حل بحران های 

موجود ناامید کند؟
معمولا یکدســتی موجب بازتولید فساد می شود. در همه 
جای دنیا وقتی گروه های سیاســی رقیب حضور دارند، فرضا 
قوه مجریه دســت یک گروه باشــد، قوه مقننه یا قضاییه یا 
نهادهای دیگر دست گروه دیگر باشد، بیشتر مراقبت صورت 
می گیرد. چرا که هر دو گروه فعالیت های هم را رصد می کنند 

و خواه ناخواه بر آن نظارت دارند. از ســویی هر کدام از گروه ها 
می خواهند به مردم اثبات کنند که موثرتر و مفیدتر هستند. 
بنابراین علاوه بر دســتگاه های ناظر، نظارتی از این دست هم 
شکل می گیرد. تجربه های جهانی هم همین موضوع را نشان 
می دهد. اما وقتی  ما شــاهد حضور یک جریان در هر ۳ قوه 
هســتیم، معمولا باعث چشم بســتن و چشم پوشی از نقاط 
ضعف یکدیگر می شود. این رفتار هم بازخورد مثبتی در میان 
افکار عمومی نخواهد داشت گرچه ممکن است این یکدستی 
در برخی موارد موجب افزایش کارآمدی شــود اما به نظر من 
تبعات منفی یکدستی بیشــتر خواهد بود. به هر حال امروز 
جامعه نسبت به هر گونه ناکارآمدی، فساد و ... واکنش نشان 
می دهد. مردم امروز خطاب به مسوولان می گویند و معتقدند 
که قبلا ممکــن بود بنا بر هزار و یک دلیــل بهانه بگیرید و 
پشت این بهانه ها سنگر بگیرید اما امروز این بهانه ها هم وجود 
ندارد. بنابراین سطح توقع جامعه برای حل و فصل مشکلات و 
مسائل بالاتر رفته است و هیچ بهانه ای را در مقابل فساد و رانت 

و ناکارآمدی از سوی مسوولان نمی پذیرد. 
از  می تواند  یکدســتی  ایــن  معتقدنــد  برخی 
بی تصمیمی به تصمیم گیری برسد. در واقع دست کم 
در ماه های پایانی دولت حسن روحانی که دولت اسیر 
نوعی انفعال و عدم همکاری نهادهای حاکمیتی بود، در 
دوره جدید این مشکل وجود ندارد. آیا با توجه به این 

گزاره می توان به حل بحران ها امید داشت؟
تصمیم سازی به اراده مقامات مسوول باز می گردد. البته هر 
کس در سمتی که دارد هم صاحب اختیار است و هم باید در 
برابر عملی که انجام می دهد پاسخگو باشد. شاید در مقطعی 
کسانی که مسوولیت داشــتند،  این بهانه را مطرح می کردند 
که با موانعی رو به رو هســتند یا اختیــارات لازم را ندارند، در 
واقع شــاهد نوعی دوگانگی قدرت بودیم که مســوولیت در 
اختیار کسی و قدرت و اختیار در دست دیگری بود. امروز اما 
دســت کم در ظاهر این مشکل را نداریم و با یکدست شدن 
قدرت، مسوولیت ها و اختیارات یکی است. بنابراین با تجمیع 
مســوولیت ها و اختیارات در یک جا، تیم جدید باید پاسخگو 

باشند. 
 با توجه به کابینه ای که شکل گرفت و معاونانی که 
یک به یک از راه می رسند، از نظر شما این ظرفیت را 

دارند که در ۱۰۰ روز وضعیت کشور را تغییر دهند؟
انتظــارات بیش از کابینه ای بود که ارائه شــد. حداقل به 
نظر می رسد کســانی که به آقای رئیسی رای دادند هم بعد 
از دیدن فهرست کابینه دولت سیزدهم توی ذوق شان خورد. 
امروز هم کم و بیش شاهد برخی انتقادات و گلایه ها هستیم. 
حتی مجلس هم بــا وجود همراهی با دولت ســیزدهم و با 
این که به نظر می رســید باید یکدست عمل کند، نتوانست 
چشمش را ببندد و حداقل به یک وزیر مهم کابینه یعنی وزیر 
آموزش و پرورش که با تمام اقشار و خانواده های ایرانی سر و 
کار دارد، رای اعتماد نداد. این نشــان می دهد که مشکلات و 
ناهماهنگی هایی وجود دارد. اما به هــر حال امروز گروه ها و 
جریان های سیاسی مختلف باید حمایت کلانشان را از دولت 
ســیزدهم داشته باشند تا دولت به موفقیت دست یابد، ضمن 
این که اگر جایی هم مشــکلی دیدنــد و متوجه ناکارآمدی 
یا فســادی شدند چشم شــان را نبندند و حوزه قدرت را نقد 
کنند. شــاید یکی از مهم ترین وظایفی که دولت سیزدهم بر 
عهده دارد و در ســخنان رهبری هم به آن اشاره شد، ترمیم 
اعتماد عمومی است. یکی از مهم ترین چالش های پیش روی 
دولت ســیزدهم ترمیم اعتماد عمومی است. به نظر می رسد 
ایــن بی اعتمادی عمومی در انتخابات هم خودی نشــان داد. 
این که کمتر از ۵۰ درصد در انتخابات مشــارکت داشتند و 
بخش عمده ای از آرا به عنوان آرای باطله ثبت شــد نشــان 
دهنده بحران اعتماد عمومی است. اعتمادسازی میان مردم و 
کارگزاران حکومت باید در صدر اولویت های دولت قرار بگیرد 

تا مشکلات حل و فصل شود.
 شما به اعتماد عمومی و آســیب دیدن آن اشاره 
کردید. ما در گذشته شاهد افزایش اعتراض های مردم 
بودیم. در واقع اعتراض ها اگرچه پراکنده اما در فواصل 
زمانی کوتاهی در حال وقوع است. اولا پیش بینی شما 
این است که روند اعتراضات پراکنده و در فواصل زمانی 
کم همچنان ادامه داشته باشد؟ دوم این که چه چاره ای 
می توان اندیشید که خشم انباشــته مردم با تبعات 

کمتری از سوی مسوولان شنیده شود؟
قطعا باید رابطه دولت و مردم ترمیم شود. نمی شود به این 
موضوع بی توجه بود. مهم ترین ســرمایه کارگزاران حکومت 
مردم هســتند و اگــر این رابطه اصلاح و ترمیم نشــود و در 
این رابطه بازنگری نشــود، در آینده دچار مشــکلات سختی 
خواهیم شد. این که مردم احساس کنند، مسوولان حقیقت را 
نمی گویند یا اولویت های دولت اولویت های مردم نیست، این 
که مردم احساس کنند اهداف و برنامه های دولت هیچ ربطی 
به خواســت و نیازهای مردم ندارد باعث می شــود روز به روز 

رابطه مردم و کارگزاران حکومت ضعیف تر می شود.
 با توجه به ترکیب وزرا و معاونت ها و سایر مسوولان 
وقت، همچنین با نگاهی تحلیلی نســبت به مواضع 
حاکمیت، فکر می کنید در حوزه مذاکرات هسته ای به 

چه سمت و سویی پیش برویم؟
بــه نظر می رســد عملا هیــچ گاه دولت ها مســوولیت 
صددرصدی برای مذاکرات هسته ای را برعهده نداشته اند. چه 
این دولت، چه دولت روحانی و خاتمی سیاســت گذاری های 
کلان در حوزه سیاست خارجی برعهده شورایعالی امنیت ملی 
و در ســطح عالی تر بر عهده رهبری است. علی القاعده امروز 
که ما شاهد هماهنگی های حداکثری در حوزه های حاکمیتی 
هستیم، راحت تر بتوان به انتظارات مردم پاسخ مشخص داد و 

مشکلات رفع شود.

محمدجواد حق شناس، عضو سابق شورای شهر تهران و عضو حزب »اعتماد ملی« در گفت وگو با »مردم سالاری«:

مردمبایکدستیحاکمیتهیچبهانهایرانمیپذیرند
مسئولیت ها و اختیارات با یکدست شدن قدرت یکی شده است

تبعات منفی یکدستی قدرت بیش از تبعات مثبت آن است
اولویت دولت، بازگرداندن اعتماد عمومی  باشد

سلامت و سیاست خارجی دو بحران جدی پیش روی دولت است
اگر رابطه مردم و مسئولان ترمیم نشود مشکلات سختی پیش رو خواهیم داشت

گفت وگو: مرجان زهرانی

رئیس جمهوری با بیان اینکــه گام های تحولی خوبی در 
زمینه مقابله با کرونا برداشــته شده اســت، گفت: امیدواریم 
واکسیناســیون روزانه به زودی آمــار ۲ میلیون نفر در روز را 

پشت سر بگذارد.
به گزارش ایرنا ازپایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری آیت 
الله سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با 
کرونا با بیان اینکه به لطف خدا گام های تحولی خوبی در حوزه 
مقابله با بیماری برداشته شده است، گفت: اولین گام تحولی 
در حوزه ساخت واکسن برداشته شده و علاوه بر ارائه مجوز به 
واکسن فخرا، خطوط تولید واکسن های برکت و رازی نیز ارتقا 

و توسعه یافته است.
رئیس جمهوری با اشــاره به اینکه درصدور مجوز توزیع و 
اســتفاده از واکسن های ساخت داخل تسریع شده اما به هیچ 
وجه دقت تحت تاثیر ســرعت قرار نگرفته اســت، افزود: در 
مجموع تولید واکســن داخلی پیشرفت بسیار خوبی داشته و 
این روند تا رسیدن روند ســاخت واکسن به حد کفایت نیاز 

داخلی، تداوم خواهد داشت.
آیت الله رئیسی همچنین نزدیک شدن آمار واردات واکسن 
بــه مرز ۵۰ میلیون دوز را گام تحولی و مثبت دیگر در عرصه 
مقابله با کرونا عنوان کرد و اظهار داشت: افزایش آمار واردات 
و همزمان افزایش آمار واکسیناســیون روزانه تا حدود زیادی 
باعث ایجاد آرامش و رفع نگرانی های مردم شــده و امیدواریم 
واکسیناســیون روزانه به زودی آمــار ۲ میلیون نفر در روز را 

پشت سر بگذارد.
رئیس جمهوری همچنین از اجرای موفق طرح به روز شده 
غربالگری )شــهید سلیمانی( قدردانی و تصریح کرد: مجموع 
این گام ها و اقدامات تحولی زمینه ســاز بازگشایی مدارس و 
مراکز علمی و همچنین گشــایش و رونق در کســب و کارها 
خواهد بود. به طور طبیعی تداوم عقب ماندگی های آموزشــی 
و محدودیت هــای موجود برای کســب و کارها باعث نگرانی 
مردم هســتند و امیدواریم لوازم ضروری این بازگشایی ها که 
اصلی ترین آنها رسیدن واکسیناسیون به حد نصاب است، هر 

چه سریع تر فراهم شود.
آیت الله رئیسی تاکید کرد: البته تحت هر شرایطی و حتی 

پس از به حدنصاب رســیدن آمار افراد واکســینه شده، الزام 
همگانی به رعایت اصول بهداشــتی موثرترین اقدام در کنار 
واکسیناســیون برای صیانت از مردم در برابر ویروس کووید 
۱۹ اســت. همه مردم باید دولــت را در اجرای دقیق و کامل 
شیوه نامه های بهداشتی یاری کنند. قرارگاه عملیاتی ستاد ملی 
مبارزه با کرونا هم باید در دوره جدید، تمام تلاش خود را برای 
اجرای حداکثری پروتکل ها به کار بگیرد و دبیرخانه ستاد نیز 
فعال تر از گذشــته به رصد تحولات و ارائه گزارش های دقیق 

بپردازد.
رئیس جمهوری خاطرنشــان کرد: بهتر است گزارش های 
ارائه شده به ستاد از سوی بخش های مختلف درباره کاهش یا 
افزایش ابتلا یا موارد فوتی، همراه دلایل چرایی این افزایش و 

کاهش مطرح شوند.
رئیســی در بخش دیگری از ســخنانش گفت: به منظور 
مدیریــت افکارعمومــی در مواجهه با شــیوع کرونــا و رفع 
نگرانی های بی مورد، بهتر اســت با نظارت وزارت بهداشــت 
نشست های علمی و کارشناسی در صدا و سیما برگزار شود و 
دیدگاه ها و نظرات مختلف در این جلسات ارائه شده و به بحث 

و بررسی دقیق گذاشته شوند.
رئیس جمهوری همچنین با اشاره نزدیک شدن به اربعین 
حضرت اباعبدالله الحسین )ع( اظهار داشت: مذاکرات با طرف 
عراقی درحال انجام است تا با اولویت صیانت از جان عاشقان و 
زائران خاندان عصمت و طهارت، این مراسم به بهترین شکل 

ممکن برگزار شود.
وزارت دفاع آماده تحویل واکسن فخرا

 به وزارت بهداشت 
مدیر پروژه واکسن فخرا از آمادگی وزارت دفاع برای تحویل 
واکسن به وزارت بهداشت خبر داد و گفت: مراحل اداری کار 
انجام شده و هر زمانی وزارت بهداشت اعلام کند واکسن های 

تولید شده را تحویل خواهیم داد.
به گزارش ایرنا از روابــط عمومی وزارت دفاع، دکتر احمد 
کریمی با اشــاره به ورود واکســن فخرا به فاز سوم کارآزمایی 
بالینی اظهار کرد: واکسن فخرا از هفته گذشته با کسب مجوز 
کمیته اخلاق و همچنین مجوز سازمان غذا و دارو، کارآزمایی 

مرحله ســوم را آغاز کرده و از روز شنبه به طور گسترده این 
کار انجام خواهد شد.

وی با بیان اینکه مرحله سوم تزریق روی ۴۰ هزار نفر انجام 
خواهد شــد، افزود: در فاز اول ۱۳۵ داوطلب داشتیم و در فاز 
دوم ایــن تعداد به ۵۰۰ نفر افزایش پیــدا کرد. در این دو فاز 
به دنبال بررســی ایمنی بخشی واکسن بودیم که با موفقیت 
به انجام رســید و در فاز ســوم به دنبال بررسی اثربخشی آن 

هستیم.
مســئول پروژه واکســن فخرا گفت: نتایج فاز اول و دوم 
واکسن فخرا نشان داد که این واکسن جزو واکسن های کاملًا 
بی خطر هست و عارضه ای جدی در افراد مشاهده نشد و نتایج 
بعد از آنالیز به سازمان غذا و دارو ارسال شد و بعد از هر مرحله 
مجوز ورود به فاز بعد را گرفتیم که نشان می دهد این واکسن 

یکی از بی خطرترین واکسن ها بوده است.
کریمی با بیان اینکه واکسن فخرا ایمنی زایی مناسب را در 
افراد ایجاد می کند، گفت: واکسن فخرا توانست به میزان کافی 
آنتی بادی هایی را در بدن افراد ایجاد کند که این آنتی بادی ها 

می تواند ویروس کرونا را خنثی کند. 
وی پلتفرم واکســن فخرا را بر اساس ویروس کشته شده 
اعلام کــرد و افزود: ما این ویروس را به تولید انبوه رســانده 
و بعــد از آن غیرفعــال کرده و آن را فرمولــه کردیم و بعد از 
خالص ســازی، در افــراد داوطلب و کاندید دریافت واکســن 

استفاده می شود.
کریمی در خصوص صدور مجوز اضطراری برای واکســن 
فخرا، تصریح کرد: در دولت گذشته وزیر بهداشت اعلام کرده 
بودند که واکسن های تولید داخل بعد از طی دو مرحله اول و 
دوم و وارد شدن به مرحله کارآزمایی بالینی سوم مجوز دریافت 
اضطراری خواهند گرفت. در دولت جدید هم آقای دکتر عین 
الهی هفته پیش اعلام کرد که واکســن های داخلی که فاز ۱ 
و ۲ را با موفقیت پشت ســرگذاردند، بلافاصله مجوز مصرف 
اضطراری را دریافت خواهند کرد و متعاقب آن با نامه نگاری که 
با ایشــان داشتیم، ایشان دستور لازم را به سازمان غذا و دارو 

برای صدور مجوز اضطراری دادند.
وی درباره زمان پیش بینی شده برای ورود واکسن فخرا به 

شبکه واکسیناسیون عمومی، گفت: ما آمادگی لازم را داریم و 
زیرساخت تولید ما از مرداد ماه شروع شده و تولیدات لازم را 
انجام داده و در سردخانه ها نگهداری می کنیم و منتظر هستیم 
مراحل اداری طی شــده و هر زمانی که وزارت بهداشت اعلام 

کرد تحویل آن ها دهیم.   
مدیر پروژه واکسن کرونا ادامه داد : ما همزمان کار تولید را 
شروع کرده ایم و به طور متوسط ماهانه یک میلیون دُز تولید 
می کنیم و امیدواریم بتوانیم به سرعت وارد سبد واکسیناسیون 

عمومی شویم.
وی با بیان این که حدود ۵۰۰ هزار دُز واکسن آماده داریم و 
حدود ۳ میلیون دُز نیز در حال طی کردن مراحل است، افزود: 
خط تولید را از قبل داشتیم و برای تولید واکسن فخرا تنها آن 

را به روز رسانی کردیم.
کریمی با بیان اینکه زیرساخت های تولید واکسن در وزارت 
دفاع موجود بوده و با استفاده از همان زیرساخت ها توانستیم به 
ظرفیت تولید یک میلیون دُز واکسن در ماه برسیم، افزود: برای 
افزایش هم از روز اول این برنامه را داشتیم و در کنار خط تولید 
موجود یک خط تولید دیگر را پیش بینی کردیم و مجوزهای 
لازم را از سازمان غذا و دارو گرفتیم و کارخانه تولید انبوه  را که 

حدود ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد، ایجاد کردیم.
مدیر پــروژه واکســن کرونــا وزارت دفاع و پشــتیبانی 
نیروهای مســلح با اشاره به بازدید هفته گذشته وزیر دفاع  از 
زیرساخت های ایجاد شــده افزار امیدواری کرد آبان ماه این 
کارخانه وارد مدار شود و با وارد شدن این خط تولید، به تولید 

۵ میلیون دُز واکسن در ماه می رسیم.
مدیر پروژه واکســن فخرا با بیان اینکه مسئولین نیروهای 
مســلح همکاری های کاملی بــرای تولید واکســن فخرا را 
داشته اند، گفت: مسئولان نیروهای مسلح با پشتیبانی شبانه 
روزی کار را پیش بردند و توانستیم به مرحله فاز سوم برسیم.

کریمی با بیان اینکه پس از بررســی بالینی واکسن کرونا 
در فاز ســوم حتماً به همه داوطلبین واکسن تزریق خواهیم 
کرد، گفت: قرار است واکسن فخرا با یک واکسن دیگر قیاس 
شود، بنابراین همه داوطلبینی که در فاز سوم وارد شوند حتماً 

واکسن دریافت خواهند کرد.

رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور، لازمــه آمادگی 
مقابل تهدیدهای ســایبری را رصد و پایــش مداوم فناوری و 
به روزرســانی راههای مقابله با آن دانست و گفت: متاسفانه در 
کشور ما رصدخانه ای برای شناسایی فناوری هایی که به کشور 

وارد می شود وجود ندارد.
به گزارش روز شنبه ایرنا از روابط عمومی و امور بین الملل 
سازمان پدافند غیرعامل کشور، آیین افتتاح مجتمع آموزشی 
پدافند غیرعامل کشور با حضور سردار غلامرضا جلالی رییس 
و جمعی از مدیران ســازمان پدافند غیرعامل کشــور، ســید 
محمود رضا آقامیری سرپرست دانشــگاه آزاد اسلامی استان 

تهران و حمیدرضا خالدی رییس دانشــگاه آزاد اسلامی واحد 
تهران شمال برگزار شد.

ســردار غلامرضا جلالی با قدردانی از اقدامات دانشگاه آزاد 
اســلامی در زمینه مباحث مربوط بــه پدافند غیرعامل گفت: 
تهدیدهــا قدمتی به انــدازه عمر بشــر دارد و تامین امنیت و 
مقابله با تهدیدها همواره یکی از دغدغه های آدمی بوده است.

رییس ســازمان پدافنــد غیرعامل کشــور، تهدیدها را به 
دو دســته انسان ساخت و طبیعی تقســیم کرد و یادآور شد: 
تهدیدهای طبیعی چون ســیل و زلزله و ماهیت آنها در طول 
زمان تغییر نمی کند. در این تهدیدها خصومت و دشمنی وجود 
ندارد و دانش بشری به دلیل ثابت بودن این بلایا می تواند برای 
کاهش اثرات آن راهکارهایی را پیش بینی کند. به عنوان مثال 

با رعایت اصول مهندســی می توان آسیب های زلزله و سیل تا 
حدودی کنترل کرده و پیامد های آن را کاهش داد.

ســردار جلالی، دســته دوم را تهدیدهای انسان ســاخت 
دانســت و گفــت: منشــا تهدیدهــای انسان ســاخت، تفکر، 
اندیشــه و خصومت اســت. چرا که از دکترین و اســتراتژی 
خاصی برخوردار هســتند، دانــش و تکنولــوژی تهدیدهای 

 انســان را ایجاد می کنند و تفکر و اســتراتژی بــر نوع تهدید
 تاثیرگذار است.

وی افــزود: در پدافنــد غیرعامل تلاش داریم تــا تاثیر و 
پیامدهای تهدیدهای انسان ســاخت را بر زیرساخت ها و منابع 
انسانی کشــور کاهش دهیم به همین دلیل باید به مولفه های 
انســانی یعنی استراتژی های دشــمن و به دانش و تکنولوژی 
مورد استفاده دشمنان توجه داشت. تهدیدهای انسان ساخت، 
پویا و متغیر هســتند، یعنی همواره در حال تغییر و پیشرفت 
هستند و با اســتفاده از تکنولوژی های جدید، تهدیدهای نیز 

تغییر کرده ویژگی های جدیدی را پیدا می کند.

رئیسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

میزان واکسیناسیون به روزی ۲ میلیون نفر افزایش می یابد

سردار جلالی: 

رصدخانه ای برای شناسایی فناوری های وارداتی به کشور نداریم

رهبر انقلاب بازگشت مقتدرانه ناوگروه نیروی 
دریایی را تبریک گفتند

رهبــر معظــم انقــلاب اســلامی  بــا تبریــک بازگشــت مقتدرانــه و 
عزت آفریــن ناوگــروه ۷۵ نیــروی دریایــی ارتــش از مأموریت تاریخ ســاز 
 دریانــوردی پهنــه  اقیانــوس اطلــس، از فرمانــده و یکایــک کارکنان آن

 قدردانی کردند.
به گزارش روز شــنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
متن پیام حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم کل قوا که به امیر سرلشکر 
موسوی فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران ابلاغ شد، به این شرح است:
بازگشت مقتدرانه و عزت آفرین ناوگروه ۷۵ نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران از مأموریت خطیر دریانوردی پهنه ی اقیانوس اطلس را که برای 
اولین بار در تاریخ دریانوردی کشــور انجام شده است، تبریک می گویم. امروز 
بحمدالله ارتش جمهوری اسلامی ایران با کارکنان بصیر، غیور و خستگی ناپذیر 
خود در صحنه حاضر اســت و آماده  مجاهدت در راستای اهداف بلند انقلاب 
شــکوهمند اسلامی می باشــد. این توانمندی ها را حفظ کنید و ارتقاء دهید. 
مراتب تشکر و قدردانی اینجانب را به فرمانده و یکایک کارکنان عزیز ناوگروه 

و دست اندرکاران برسانید.

احمد وحیدی رئیس شورای امنیت کشور شد
رئیس جمهــوری در حکمی  احمد وحیدی وزیر کشــور را به عنوان رئیس 

شورای امنیت کشور منصوب کرد.
بــه گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، در متن حکم آیت الله 
ســید ابراهیم رئیسی خطاب احمد وحیدی وزیر کشور آمده است: در اجرای 
اصل یکصد و هفتاد و شــش قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران و به منظور 
انجام شایســته وظایف و ماموریت های شــورای امنیت کشور به موجب این 
حکم جناب عالی را با کلیه اختیارات به عنوان »رئیس شــورای امنیت کشور« 
منصوب می نمایم. امید اســت شورای امنیت کشــور به عنوان بازوی توانمند 
شــورای عالی امنیت ملی، بــا هماهنگی و بهره گیری از تمــام ظرفیت های 
دستگاه های ذیربط، ضمن برنامه ریزی، اتخاذ تصمیمات لازم و پیگیری مستمر 
 بتواند در راســتای حفظ و ارتقاء امر خطیر امنیت در داخل کشــور گام های

 موثر بردارد.

پرونده عنابستانی و سرباز راهور
 با رضایت طرفین مختومه شد

نماینده مردم سبزوار در مجلس شــورای اسلامی از مختومه شدن پرونده 
درگیری اش با سرباز راهنمایی و رانندگی با رضایت طرفین خبر داد.

»علــی اصغر عنابســتانی« روز شــنبه در گفت و گو با ایرنــا در این باره 
گفــت: در آن اتفاق به دلیل هُل دادن ســرباز راهور بــه عقب، برای من قرار 
مجرمیت صادر شــد. اگر چه همان زمان برای این رفتار اشتباه از سرباز راهور 
عذرخواهی کردم اما ســرباز مدعی بود که سیلی خورده است. نماینده مردم 
ســبزوار، جغتای و جوین در مجلس شورای اســلامی افزود: همان موقع از او 
برای ادعای دروغ و توهین اش شــکایت کردم و برای سرباز و افسر راهور قرار 
مجرمیت صادر شــد. در نهایت هم با وســاطت برخی از دوستان، از شکایت 
 صــرف نظر کردم و ســرباز راهور نیز شــکایت خود را پــس گرفت و پرونده

 مختومه شد.
عنابستانی خاطرنشان کرد: برای برخی از عناوین اتهامی چون سوء استفاده 
از موقعیت، تمرد، ضرب و شــتم مامور برای من قرار منع تعقیب صادر شــده 
بود و فقط مورد هُل دادن باقی ماند که این موضوع هم با رضایت طرفین حل 

شده و پرونده مختومه شد.
بــه گزارش ایرنا، خودروی حامل عنابســتانی چهارم بهمــن ۹۹ با نادیده 
گرفتــن قانــون وارد خط ویژه اتوبوس رانی شــد که همیــن موضوع موجب 

درگیری نماینده مردم سبزوار و »عابد اکبری« سرباز راهور ناجا شد.

دادستان کل کشور:
رای دیوان عدالت درباره سند خودرو 

برای همه لازم الاجرا است
دادستان کل کشــور گفت:  رای هیات عمومی دیوان عدالت اداری درباره 
سند خودرو برای همه از جمله سازمان ثبت اسناد و املاک کشور لازم الاجرا 

است.
به گزارش ایسنا، حجت الاســلام والمسلمین محمدجعفر منتظری درباره 
نقل و انتقال خودرو گفت: خواهشــم این اســت که  مردم کار نقل و انتقال را 
خودشــان انجام دهند.  چرا بخواهند حــق الوکاله به وکیلی بدهند که هزینه 
گزافی باشــد که بر آنها تحمیل شــود.  وی افزود: انتقال خــودرو در ادارات 
راهنمایــی و رانندگــی زمانی نمی بــرد، مقدمات کار را فراهــم کنند و خود 

اشخاص آنجا بروند  و منتقل کنند.
دادســتان کل کشور ادامه داد: اگر کسی به هر دلیل می خواهد این کار را 
بــه وکیل واگذار کند وکیل ایــن کار را انجام دهد و اگر چنانچه به دفترخانه 
ای مراجعه شد و آن دفترخانه با این بهانه از انجام وظیفه خودداری کرد، این 
را حتما گزارش دهند.  من هم با رئیس محترم ســازمان ثبت این مســاله را 
صحبت خواهم کرد و به عنوان یک تخلف و ترک  وظیفه و ترک امری اســت 
که یک دفترخانه  ممکن است آن را انجام دهد که بنظرم قابل تعقیب است.

منتظــری تصریح کرد: از طرف دیگر آنچه که ملاک ما هم بود که در نامه 
اســتناد کردم رای هیات عمومی دیوان عدالــت اداری بود که این رای دیوان 
عدالت اداری برای همه لازم الاجراست از جمله برای سازمان ثبت و ادارات و 
دفاتر اســناد رسمی و  آنها هم مکلف هستند در اجرای این رای عمل کنند و 

اگر چنانچه  اتفاق افتاد، قابل تعقیب خواهد بود.

رئیس سازمان زندان ها: 
ادعاهای عجیب سپیده قلیان بررسی می شود

رئیس ســازمان زندان ها گفت: درصورت احراز صحت یاکذب بودن ادعای 
سپیده قلیان در خصوص زندان بوشهر با متخلف برخورد می شود.
به گزارش ایسنا، محمدمهدی حاج محمدی در توئیتر نوشت:

»۷ خرداد امسال در جریان ملاقات با زندانیان بوشهر خانم #سپیده_قلیان 
وضعیت زندان بوشهر را فوق العاده توصیف کرد. برای بررسی ادعاهای عجیب 
اخیرش مدیرکل بازرسی سازمان زندانها به بوشهر اعزام شده است. بی شک با 

احراز صحت یا کذب این ادعاها، با متخلف برخورد خواهد شد.«

آیین نامه داخلی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اصلاح شد

جلسه کمیسیون اقتصاد کلان، بازرگانی و اداری مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به ریاست دبیر مجمع برگزار شد.

به گزارش ایســنا، جلسه کمیسیون اقتصاد کلان، بازرگانی و اداری مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام به ریاســت محســن رضایی دبیر مجمع و اعضای 

کمیسیون مربوطه در روز شنبه ۲۰ شهریور ماه ۱۴۰۰ برگزار شد.
در این جلسه به دلایل »خوب اجرا نشدن« سیاست های اصل ۴۴ پرداخته 
شد و آسیب های روند اجرای نامطلوب سیاست های کلی اصل ۴۴ مورد بحث 
و بررســی قرار گرفت و پیشنهادهایی در خصوص اصلاح روند این سیاست ها 

ارائه شد.
در ادامه این جلســه، پس از اســتماع گزارشــی در این خصوص، اعضای 

کمیسیون نقطه نظرات خود را مطرح کردند.
همچنین صبح دیروز هم کمیسیون خاص مجمع تشخیص مصلحت نظام ، 
در خصوص آیین نامه داخلی مجمع تشــکیل شد و پس از بحث و بررسی، ۸ 

ماده آن اصلاح و تصویب شد.

اخبار کوتاه


